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The Impact of Creative Activities in Solving the Problem of Students’ Errors in the Output Calculation of the Division by the Number Zero
During my practice to teach courses in mathematics at the Palestine Polytechnic University, I faced a fundamental problem in which a large percentage of students gave wrong outputs for the division of any number by zero; therefore, I applied an action research to study and solve this problem. The problem of the research is centered in the treatment of a common misconception among students regarding the calculations of the output when dividing any number by zero. This appear during solving many mathematical problems, both theoretical and applied. The problem was first identified by using the observation method, and then by collecting data through a pretest, which was designed for this purpose. A sample of 60 students was drawn from two faculties; Engineering and Applied Science at the Palestine Polytechnic University. The participants sat for this pretest and the results showed that 60% of those students gave wrong output calculation for the division by zero.  After that, action research steps have been implemented through an action plan to confront and resolve this problem. Five creative activities were implemented to address this commonly mathematical error. First, the scientific game about the famous fallacy was implemented to prove that "1 = 2". The second and the third activities highlighted the illustration of the error by using the concept of sets and the number theory. The fourth activity discussed related issues through working teams -cooperative learning- as well as using a calculator and a computer. In the fifth activity, a dimensionally equivalent post-test was conducted on the same group of students. The results of the post-test showed a significant improvement in the performance of students after addressing this problem where the percentage of those who still had the problem has fallen to 8%. In light of these findings, the researcher recommends utilizing creative activities to resolve this type of output errors for the division by the number zero.
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أثر الأنشطة الابداعية في علاج الخطأ الناتج من القسمة على العدد صفر لدى الطلبة
أثناء ممارستي لتدريس مساقات الرياضيات في جامعة بوليتكنك فلسطين واجهتني مشكلة أساسية تمثلت في قيام نسبة كبيرة من الطلبة بالقسمة على العدد صفر وإعطاء ناتج خاطئ ،  لذا قمت بتطبيق بحث إجرائي لدراسة هذه المشكلة وحلها، ومشكلة البحث تتمحور في معالجة المفهوم الخاطئ الشائع لدى الطلبة اثناء حساب ناتج قسمة عدد ما على العدد صفر وعن قابلية القسمة على العدد صفر، والتي تظهر في حل  كثير من المسائل الرياضية ، النظرية منها  والتطبيقية. وقد تم تحديد المشكلة من خلال الملاحظة اولاً ومن ثم جمع البيانات من خلال اختبار قبلي  صمم لهذا الغرض تم تطبيقه على 60 طالباً من كليتي الهندسة والعلوم التطبيقية،  حيث تبين ان 60% من الطلبة المتقدمين يعانون من هذه المشكلة. 
 وقد نفذت خطوات البحث الاجرائي  من خلال خطة عمل لمواجهة وحل هذه المشكلة، فقد تم تصميم أنشطة إبداعية تعالج هذا الخطأ الرياضي الشائع تمثلت في تنفيذ اللعبة العلمية حول المغالطة المشهورة في إثبات ان "1=2" ، توضيح الخطأ باستخدام مفهوم المجموعات، ونظرية الاعداد، مجموعات عمل لمناقشة مسائل ذات العلاقة، كذلك باستخدام الآلة الحاسبة والحاسوب. بعد ذلك تم تطبيق اختبار بعدي مكافئ على نفس المجموعة،               وقد أظهرت نتائج الاختبار البعدي وجود تحسن كبير في اداء الطلبة بعد معالجة هذه المشكلة حيث انخفضت نسبة الذين لديهم أخطاء الى 8% . 
 وفي ضوء هذه النتائج أوصى الباحث بتوظيف الأنشطة الابداعية في علاج الطلبة الذين يعانون من خطأ القسمة على العدد صفر.
